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زنجان را باید بسازیم
جدیداً  رباطی به اسم»histotherapy« )بافت شناسی( ساخته 
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اشاره:او را یک شب سرد زمستانی در یک بنای قدیمی 
و در زیر یک طاق قجری دیدم، آن شبی که به اتفاق 
مادر و دوست دیرین شان دکتر اسماعیل یوردشاهیان 
برای صرف شام و شب نشینی به سفره خانه ی سنتی 
حاج داداش آمده بودند. مادری زنده و زیبا که طراوات 
از کلام و لبخندش می تراوید و با اعتماد به نفس 
آشکاری در کنار فرزندش به تختِ شاه نشینِ سفره خانه 
تکیه داده بود. او در نگاه من ملکه ای بود که بر زیباییِ 
اریکه  می افزود. امروز ده سالی می شود که از آن شب 
زیبا گذشته است و این مادر و فرزند شیک پوش و 
خوش سلوک با آن تصویر خاص در ذهن و ضمیر من 

نقش بسته و ماندگار شده اند.
نام دکتر مغازه را پیشتر شنیده بودم و بی شک بخت با 
من بود که او را در آن شبِ روشن در دل سفرخانه ی 
تاریخی شهر یافتم. با او مشتاقانه هم کلام شدیم و 
گرمای سخن او از سرمای شب می کاست. مهر او در آن 
شبِ روشن چنان بر جانم نشست که گویا گمگشته ی 
دیرینی را یافته ام و ساعت ها در حال و هوای آن دقایق 
قدسی، سعادتمندانه غرق بودم، و هنوز با مرور یادِ آن 
دیدار، نسیمی از اعماق جانم بر می خیزد و چنان مست 
و ملایم بالا می آید که گویی بهار در وجودم حلول 
می کند و اینک من آن درختی هستم که در آستانه ی 
بهار شاخه های شرابی اش مزین به عیشِ شکوفه هاست.

دکتر مغازه با آن لحن مرطوب  چنان از زنجان می گوید 
که قرار از دلم می رباید و بیش از پیش مرا مجذوب این 
شهر و شاهدانش می سازد، هر بار که نام زنجان از دهان 
او زاده می شود، زیبایی اش نمود دیگری می یابد. او از 
سال های دور رئیس بیمارستان کاپیتال هلث )امریکا( 
است و سلول های او از مسافتی هزاران مایلی چنان 
به این آب و خاک متصل اند که گویی از درون این 
سلول ها شرابی از نور جاری است تا جام خورشید را 

در آب و خاک او برافروزند. 
او وقتی از ایران به امـریکا می رسد، نخست به شـهر 
فرزنو )کالیفرنیا( می رود تا در رشته ی مهندسی محیط 
زیست تحصیل کند ولی به توصیه ی عموی خود )زنده یاد 
دکتر عبداله مغازه( به سمت و سوی پزشکی رفته و در 
رشته ی »مدیریت بیماری ها« )Disease Management( به 
تحصیل می پردازد و مدرک فوق تخصصی خود را از 
دانشگاه نیویورک می گیرد. عموی مغازه فارغ التحصیل 
دکترای پزشکی از دانشگاه سوربن بود و فوق تخصص 
جراحی ریه و عروق را از دانشگاه نیویورک اخذ کرده 
و به ریاست بخش رزیدنسی جراحی دانشگاه پزشکی 
نیویورک نائل شده بود. دکتر مغازه می گوید: عمویم 
دوستی به نام ماروین کوهن داشت که استاد دانشگاه 
نیویورک بود، او انسان فوق العاده باسواد و باشرفی بود 
و من با پیشنهاد ایشان به رشته ی »مدیریت بیماری ها« 
که یک رشته ی همچنان تازه است، رفتم. این رشته  
ترکیبی از پزشکی و بیزنس است که به سرویس های 
بهینه و کاهش هزینه تمرکز دارد و با کمترین هزینه به 
ارتقای کیفیت درمان و تضمین سلامت بیمار )از زمان 
تشخیص تا زمان ترخیص او از بیمارستان( می اندیشد. 
این رشته و تخصص تلاش می کند تمامی تست ها 
و پروسیجرها و عمل هایی که انجام می شود طبق 

استانداردی باشد که در کلیات آن دیده شده است. 
دکتر مغازه در موسسات و انجمن های مختلفی در 
امریکا عضویت داشته که از آن جمله می توان به 
عضویت وی در هیئت مدیره انجمن بیمارستان های 
امریکا اشاره کرد که به طراحی و تدوین سیاست های 
کلان پزشکی امریکا می پردازد. وی همچنین سال ها 
رئیس هیئت مدیره بورد تخصصی ریه در ایالت 
نیوجرسی بوده و یکی از بنیانگذاران اصلی بیماری های 
اوژانسی)Emergency medicine( در آن ایالت بود که 
به راه اندازی تیم های تخصصی در این زمینه همت 

گماشت. 
»ACHE«دکترمغازه،سال هاست عضوارشد  موسسه ی

 )american college of healthcare executives( است. 

این موسسه یکی از تاثیرگذارترین موسسات امریکا در 
سیاستگذاری و برنامه ریزی های پزشکی ایالت متحده 
به شمار می رود و عضویت ارشد در این موسسه 
نیازمند کسب نمره ی قبولی در آزمون های مختلف آن 
است و این خود یک فرایند طولانی است و سال ها 
طول می کشد تا عضوی به درجه ی فلِو یا عضویت 

ارشد )FACHE( آن درآید. 
رئیس بیمارستان کاپیتال هلث امریکا، عمیقاً شیفته ی 
زنجان است و مردمان آن را در مهربانی یگانه می داند و 
از این روست از آن سر دنیا تا مرزهای ایران بازگشته و 
مرکز پیشرفته ی درمان سرطان را در استانبول راه اندازی 
کرده است تا شاید مسیرهای دسترسی هموطنان و 
همشهریانش را به این مرکز تخصصی تسهیل نموده 
و گرهی از گرفتاری های آنان بگشاید. چرا که امروز 
تحریم های ناجوانمردانه، مانع از انتقال تجهیزات و 
دانش فنی شرکت او )ICM( به ایران می گردد ولی 
او خود را به نزدیک ترین موقعیت ممکن رسانده است 

رئیس بخش جراحی سرطان مغز و اعصاب بیمارستان 
کاپیتال هلث یک ایرانی به اسم دکتر نوید رجال  هستند. 
دکتر رجال از دانشگاه ماساچوست با بالاترین نمره 
فارغ التحصیل شده اند و بعد از آنجا وارد مسیج جنرال 
)Masaje General( که یک بیمارستان بسیار بزرگی در 
بوستون آمریکاست، شده و تخصص خود را در جراحی 
مغز و اعصاب گرفتند و بعد از آن هم به یو سی ال کالیفرنیا 
که یکی از مراکز پزشکی بسیار معتبر آمریکاست رفته و 
مدرک فوق تخصص خود را در جراحی سرطان مغز 
و اعصاب گرفته اند و در حال حاضر نیز رئیس بخش 
سرطان مرکز جراحی مغز و اعصاب کاپیتال هلث 
هستند که جراحی سرطان مغز و اعصاب را با تکنولوژی 
»Cyber knife« )پرتو درمانی( انجام می دهند. در این 
روش با تکنیک های بسیار بالایی بدون اینکه مغز را باز 
کنند سرطان های مغز را درمان می کنند. جدیداً رباطی 
به اسم»histotherapy« )بافت شناسی( ساخته شده که 
تومورهای سرطانی را از حالت جامد به مایع تبدیل کرده 
و از بدن دفع می کند. این تکنولوژی را ما از ماه جولای 
2025 در بیمارستان های کاپیتال هلث خواهیم داشت. این 
یک تکنولوژی خارق  العاده است که مشکل سرطان مغز و 
تومورهای موجود در مغز را بدون جراحی و شکافتن سر 
بیمار انجام می دهد. این درمان مثل شیمی درمانی نیست 
شما می توانید از طریق آن توده های سرطانی به طور کامل 

دفع کنید.
البته هیستو تراپیِ اف دی )امریکا( در مورد سرطان کبد و 
پانکراس، لوزالمعده و سرطان پروستات این شیوه را تایید 
کرده و در بخش مغز و اعصاب هم روی آن کار می کنند 

و امیدوارم به زودی نتیجه ی مورد نظر را بگیریم.
جناب دکتر امروزه نیروی انسانی کارآمد از مهم ترین 
چالش هاست آیا شما هم با چنین چالش هایی مواجه اید؟
نیروی انسانی یکی از چالش های ما در آمریکا هم هست، 
به خصوص اینکه کلاً سیستم پزشکی، بهداشتی آمریکا 
در حال تغییر است و بیشتر این تغییرات هم به خاطر 
هوش مصنوعی است که با قدرت خیره کننده ای در 
حال ظهور است. متخصصانی که در گذشته تکنیک های 
تشخیصی و جراحی را انجام می دادند امروز باید با هوش 
مصنوعی کارهای خودشان را انجام بدهند و لازمه ی این 
کار، آموزش و کارورزی و روزآمد بودن است. هوش 
مصنوعی یک انقلابی در تکنولوژی است و کار ما را خیلی 
آسان می کند، دقت تشخیص و راندمان کار را بالا می برد، 
تکنیک هایی که از طریق ربات ها )هوش مصنوعی( 
انجام می شود خیلی دقیق است و اشتباهات انسانی در 
آن ها تکرار نمی شوند. دنیا از نظر پزشکی در حال تحول 
است و سرویس های پزشکی بهینه تر می شود و چالش 
اصلی ما آموزش است تا بتوانیم از این تکنولوژی جدید 
استفاده کنیم. امیدوارم کشور ما هم از این تکنولوژی جدید 

استفاده ی زیادی بکند.
به نظر شما در یک مرکز درمانی نیروی انسانی مجرب 

مهم تر است یا تجهیزات پیشرفته؟
ببینید، نیروی انسانی و تجهیزات فنی باهم کار می کنند، 
هیچ یک از این بدون دیگری توفیق چندانی نمی یابد 
منتها ما باید یاد بگیریم از این تجهیزات پیشرفته و هوش 
مصنوعی چه جوری استفاده کنیم. ما باید روش های 
پزشکی خود را تغییر دهیم و با کارآموزی و فراگیری 
دانش فنی به روز از این موقعیت باید استفاده کنیم. نیروی 
انسانی که مهارت و تجربه دارد خیلی مهم است و 
بدون بهره مندی از نیروی انسانی متخصص نمی توان از 

تجهیزات پیشرفته استفاده کرد.
جناب دکتر به عنوان مدیر یکی از مراکز درمانی بنام 
دنیا،رضایت مراجعه کنندگان را چگونه ارزیابی می کنید؟
و  پزشکی  خدمات  از  مریض  رضایت  آمریکا  در 
سرویس های بیمارستانی بسیار مهم است. به این شکل 
که درصدی از درآمد ما به ویژه بیمه های درمانی دولتی 
مدی کیِر )یک سرویس خدمات دولتی در ایالات متحده 
است که به افراد 65 سال و بالاتر اجازه می دهد تا تحت 
پوشش درمان پزشکی قرار گیرند.( و مدی کیِت )مداوا( 
با رضایت بیمه به ما تعلق می گیرد و اگر رضایت بیمار 
نباشد درصدی از درآمد ما از دست می رود. رضایت 
مریض هم توسط یک شرکت غیروابسته پایش می شود، 
بدین صورت بعد از دریافت خدمات و ترخیص بیمار، 
این شرکت غیروابسته با مریض های ما تماس می گیرند 
و نظر آن ها را جویا می شوند و نمره ی بیمار در رابطه با 
سرویس های مختلف بیمارستانی تعیین  کننده است، 
ما حتی در مورد غذای بیمارستان و بهداشت عمومی 
و تمیزی اتاق ها تا نکات دقیق پزشکی توسط بیماران 
نظرسنجی می شویم. خوشبختانه نمره های ما عموماً بالا 

بوده و تا به حال مشکلی در این باره نداشته ایم. 
اعتبار مراکز درمانی به پیشرفته بودن و به روز بودن 
روش های درمانی آنهاست به نظر شما نقش مدیریت 

در استقرار روش های نوین درمانی چیست؟
در مورد تجهیزات پزشکی و تجهیزات نوین نسبت 
منطقی برقرار است، باید متخصص بتواند از این امکانات 

استفاده ی کاملی بکند. بنده به عنوان رئیس بیمارستان

دارالفنون-رئیس جمهور 
کاری  باید  کرد:  تاکید 
کنیم که هیچ شهروندی 
از سـهم ســرانه درمان 
خـود محـروم نمـاند و 
سهم سرانه درمان عادلانه 
و با کیفیت به مردم ارائه 

شود.
به گزارش پایگاه اطلاع

رسانی ریاست جمهوری،
 مسعود پزشکیان بعد از ظهر روز شنبه به شکل از پیش 
اعلام نشده در اجلاس روسای دانشگاه ها و دانشکده های 
علوم پزشکی در وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
حضور یافت و در سخنانی با تأکید بر ضرورت برنامه ریزی 
برای حفظ سلامت مردم گفت: با توجه به مسئولیتی که 
گرفته ایم و مشکلاتی که در کشور وجود دارد، باید شرایط 
را به شکلی مدیریت کنیم که حداقل، معیشت و سلامت 
مردم آسیب نبیند. شما نخبگان و افراد باتجربه این کشور 
هستید و بهتر از هر کسی می توانید راه حل ها را پیدا کنید، 
عوامل تأثیرگذار بر سلامت اموری مانند شرایط شغلی، محل 
زندگی و نحوه زندگی مردم است که باید در این زمینه ها 
تهدیدها را شناسایی و آن ها را برطرف کنیم.رئیس جمهور به 
سفر اخیر خود به سیستان و بلوچستان اشاره و خاطرنشان 
کرد: در سفری که به این استان محروم داشتم، به چشم 
خود دیدم که خدمات قابل قبولی به مردم ارائه نمی شود، 
این در حالی است که معتقدم برای همه مشکلات راه حل 
وجود دارد و ما که مسئولیم باید به دنبال راه حل های کارآمد 
و قابل اجرا با توجه به شرایط باشیم. باید کاری کنیم که هیچ 
شهروندی از سهم سرانه درمان خود محروم نماند و سهم 
سرانه درمان عادلانه و با کیفیت به مردم ارائه شود.پزشکیان 
با بیان اینکه کیفیت ارائه خدمت ما در جلب رضایت مردم 
خیلی تأثیرگذار است، تصریح کرد: شما نخبگان می توانید با 
مدیریت صحیح ما را در حل این مشکلات کمک کنید. در 
سال 13۷5 و دوره ریاست جمهوری مرحوم آیت الله هاشمی 
در اوج گرانی و تورم با کنترل هزینه ها توانستیم برنامه هایی 
را که داشتیم، اجرا کنیم، امروز هم کشور امکانات و منابع 
فراوانی دارد و می توان با مدیریت درست با همین امکانات 
و منابع مشکلات را حل کرد.رئیس جمهور با انتقاد از نوع 
مدیریت در بیمارستان های دولتی خاطرنشان کرد: این برای 
من همواره یک سئوال بوده است که چرا یک بیمارستان 
خصوصی با وجود کمبود امکانات، بازدهی خیلی بالایی 
دارد، اما ما در بیمارستان های دولتی با وجود امکانات زیاد 
ضرر می دهیم؟ معلوم می شود که اگر تجهیزات و امکانات 
به خوبی مدیریت شوند می توان به نقطه ای رسید که هم 
پزشک راضی باشد هم بیمار.پزشکیان در بخش دیگری 
از سخنان خود اظهار داشت: می توان بخشی از ظرفیت 
بیمارستان ها را به افرادی اختصاص داد که پول و امکانات 
دارند و حاضر هستند هزینه درمان را کامل پرداخت کنند و 
با درآمد این بخش، می توان خدمات بهتری به بیماران نیازمند 
داد. در این صورت هم پزشک زندگی اش می چرخد و هم 
رضایت بیمار به دست می آید.رئیس جمهور با انتقاد از نحوه 
عرضه دارو به شیوه فعلی اظهار داشت: تجربه نشان داده 
است بخشی از ارزهایی که برای واردات دارو و یارانه آن 
می دهیم، گم می شود؛ با این شیوه عرضه دارو نمی توان به 
عدالت رسید، در حالی که می توان با مدیریت عرضه دارو 
کاری کرد که بیمار وقتی به نظام سلامت مراجعه می کند، با 
کمترین هزینه، او را درمان کرد.پزشکیان نحوه توزیع سرانه 
درمان در مناطق مختلف کشور را نیز ناعادلانه دانست و 
گفت: در سفرهای استانی کاملاً مشهود است که سرانه 
درمان به مناطق محروم نمی رسد. من و شما ممکن است 
وقتی نیاز به درمان داریم، کسی در سیستم باشد که به 
کمک او بتوانیم از امکانات درمانی استفاده کنیم، اما افرادی 
در جامعه هستند که هیچ کسی را در سیستم ندارند و هنر 
ما مدیران باید این باشد که به این افراد خدمات ارائه دهیم.
رئیس جمهور تأکید کرد: در جامعه ما اقشاری هستند که 
صدای شان به جایی نمی رسد و در سیستم کسی را ندارند 
که به او کمک کند، باید کاری کنیم که سرانه درمان این افراد 
به آن ها برسد؛ باید به فکر حل مشکلات  آنهایی باشیم که 
در سیستم و نظام اداری آشنا و پناهی ندارند. بیایید تصمیم 
بگیریم و اراده کنیم که هوای این ها را داشته باشیم.پزشکیان 
با بیان اینکه مردم بی عدالتی ها را می بینند و درک می کنند و 
همین دلیل نارضایتی آن هاست، والا اگر ببینند که مسئولان 
برای حل مشکلات آن ها تلاش می کنند راضی خواهند بود، 
تصریح کرد: ما مدیران می توانیم مشکلات را حل کنیم. در 
بررسی مشکلات می بینم که یکی از دلایل وجود معضلات 
کم کاری برای رفع آن هاست. امروز ما با ناترازی مواجه 
هستیم، اما مشاهده می کنیم که بدون دلیل انرژی را هدر 
می دهیم؛ در فضای روشن، چراغ و در فضای گرم، بخاری 
روشن می کنیم و در نتیجه سه برابر اروپا برق و گاز مصرف 

می کنیم؛ این انصاف نیست.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه امروز برای پرداخت حقوق 
پرسنل با مشکل مواجه ایم، اما ادامه در ستون روبرو)مزدا(

دارالفنون-اصـغر وثـوق، 
مدیرعامل انجمن حمایت 
از مبتـلایان به سـرطان 
)مهرانه( اسـتان زنجـان با 
اشاره به برگزاری همایش 
مهرانه ای ها در برج میلاد 
گفت: حدود ۷5 میلیارد 
تومـان کمـک نقـدی و 
تعـهدی در این هـمایش 

جمع آوری شد. اصغر وثوق، مدیرعامل انجمن مهرانه به 
برگزاری همایش مهرانه ای ها در برج میلاد در روز جمعه 14 
دی ماه اشاره و اظهار کرد: در این همایش ورود این انجمن به 

نوزدهمین سال فعالیت خود جشن گرفته شد.
وثوق ارائه گزارش از اقدامات انجام شده در بخش های 
مختلف از جمله پیشگیری و درمان را از جمله برنامه های 
جانبی همایش اعلام و تصریح کرد بر اساس ارزیابی انجام 
شده، آمار پرونده های ورودی به مهرانه ثابت است که بیانگر 
مدیریت شتاب بیماری سرطان است.وی هزینه های حمایتی 
انجمن از بیماران را معادل 3.5 میلیارد تومان اعلام کرد و 
گفت: این حمایت مخصوص بیماران بومی استان زنجان 
است اما در بخش رادیوتراپی انجمن مهرانه به همه بیماران 
کشور خدمات ارائه می کند که از سال 13۹3 تاکنون 100 
هزار بیمار از خدمات رادیوتراپی و همچنین امکان اسکان در 
این محل بهره مند شده اند.وثوق به فعالیت پت اسکن انجمن 
مهرانه اشاره و تاکید کرد: پت اسکن هم امکانی است که فقط 
برای بیماران استان زنجان به صورت رایگان خدمات ارائه 
می دهد.وی حداکثر عمر مفید دست دستگاه رادیوتراپی را 10 
سال اعلام کرد و گفت: دستگاه رادیوتراپی فعال در انجمن 

مهرانه به دلیل پایان عمر مفید آن باید تعویض شود. 
وی با بیان اینکه دستگاه جدید با بهترین برند و کارکرد از 
چند وقت پیش خریداری و وارد ایران شده است، ادامه داد: 
از کارکردهای این دستگاه این است که با حداقل مراجعه 
حداکثر بازدهی را برای بیمار دارد.وثوق  از پرداخت 40 
میلیارد تومان هزینه خرید دستگاه رادیوتراپی جدید و حمل 
آن بعد از وارد کردن آن به مهرانه خبر داد و گفت: در همایش 
برج میلاد با همت خیران حدود ۷5 میلیارد تومان کمک مالی 
و تعهدی جمع آوری شده، هرچند گزارش نهایی به زودی 
منتشر خواهد شد.وی هزینه لازم برای خرید دستگاه جدید 
رادیوتراپی را 245 میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: مسئولان 
انجمن امیدوار به تام ین هزینه مورد نیاز برای خرید این 

دستگاه با کمک خیران هستند.
مدیرعامل انجمن مهرانه زنجان تجلیل از پیشکسوتان خیر 
از جمله محمد علی ذبیحیان، علی و رسول برادران اربابی، 
بنی آدم، خانواده های مرحوم مهدوی و موسویان و همچنین 
عکاس مهرانه ای مجید قهرودی را از دیگر برنامه های جانبی 

همایش مهرانه ای ها در برج میلاد تهران اعلام کرد.

رئیس جمهور:
 هیچ شهروندی از سهم سرانه ی 

درمان خود محروم نماند

جانانسانبهجهانیمیارزد
زنجان را باید بسازیم

حسین  نجاری
گفت وگو با دکتر علیرضا مغازه،    رئیس بیمارستان کاپیتال هلث)امریکا(

جمع آوری ۷۵ میلیارد تومان کمک 
در همایش مهرانه ای ها 

تا از پرتو نور چراغش محوطه ی خانه ی پدری اش را 
روشن کند و سرِ آن دارد با همکاری پروفسور پرویزی 
کاری برای شهر و دیار آبا و اجدادی اش بکند. دستان 
پر خیر و برکت این مهربانان دور از وطن را به گرمی 

می فشاریم و چشم به راه آن روز روشن می مانیم.
گفتگوی ما را با دکتر مغازه از سر بگیرید:

جناب دکتر به عنوان نخستین سئوال چگونه شد که سر 
از کپیتال هلث )capital health( درآوردید. لطفاَ در این 

باره برای ما بگویید.
قبل از هر چیزی جا دارد از جنابعالی تشکر کنم که هنوز به 
یاد ما هستید و ما را از طریق روزنامه ی خود با همشهریان 
عزیزم متصل می کنید و نخست باید بگویم من عاشق 
ایران و زنجانم و هر چه دارم از آن آب و خاک دارم. من 
اصل و نسب ام به زنجان بر می گردد و از هر دو طرف 
زنجانی هستم. پدر بزرگ های بنده اصالتاً زنجانی بودند و 
من حقیقتاً با جان و دل شیفته ی زنجانم و همیشه به یاد 
شهر و دیار اجدادی ام هستم. سلام مرا به همه ی دوستان و 
آشنایان و همشهریانم برسانید و عشق و ارادتم را صمیمانه 

نثارشان کنید.
و اما در رابطه با سئوال شما باید بگویم که این ماجرا 
بر می گردد به سالیان سال پیش که من باید دوره ی 
انترنی خودم را می گذراندم. آمدم به یک بیمارستانی در 
نیوجرسی به نام هلن فولد )Helene Fuld( و در آنجا 
دوره ی کارورزی ام را طی کردم و بعد از آن که دوره ی 
کارورزی ام تمام شد، داشتم بر می گشتم به ایران تا در آنجا 
کارم را شروع کنم ولی در بیمارستان از بنده خواستند که 
در امریکاا بمانم و در همین جا کار خودم را ادامه دهم 
و من هم با خودم گفتم یکی دو سالی ادامه می دهم و 
بعد از آن بر می گردم به ایران، اما به خاطر تاکید مدیران 
بیمارستان برای ادامه ی همکاری ام با آن ها، پیشنهادشان 
را پذیرفتم و همکاری ام ادامه یافت. هر بار با خودم 
فکر می کردم این دوره که تمام شود بر می گردم به ایران 
ولی این فرایند به طور مرتب ادامه یافت و من نیز به 
تدریج ارتقای شغلی پیدا کردم و در نهایت به ریاست 
بیمارستان منصوب شدم و وقتی هم که در سال 1۹۹۷ 
رئیس بیمارستان شدم احساس کردم باید این مجموعه را 
توسعه بدهیم چرا که به تنهایی امکان توفیق چندانی پیدا 
نمی کردیم و رقابت خیلی زیاد بود و برای همین با یکی 
از بیمارستان های رقیب مان وارد مذاکره شدم و در نهایت 
آن بیمارستان هم به زیر مجموعه ی بیمارستان ما درآمد و 
در همان زمان )اواخر سال 1۹۹۸( اسم کاپیتال هلث را 
انتخاب کردم و این مجموعه با همین نام متولد شد. بعد از 
آن توسعه ی چشمگیری پیدا کردیم، نه فقط در نیوجرسی 
بلکه در ایالت پنسیلوانیا زبانزد شدیم و در حال حاضر 
بیمارستان های کاپیتال هلث حدود 6 هزار نفر کارمند دارد 
و هرگونه خدمات پزشکی را در حد بسیار بالایی ارائه 

می دهد، از تعویض مفاصل گرفته تا جراحی های مغز و 
اعصاب، همچنین مرکز سرطان بسیار وسیع و مفصلی 
دارد که انواع جراحی های مربوط به قلب و... در آن انجام 
می شود. لازم به ذکر است که ما مرکز اصلی رباتیک ایالت 
نیوجرسی هستیم و انواع و اقسام ربات ها را داریم و اکثر 
کارهای جراحی ما با ربات انجام می شود. باید اشاره کنم 
که بسیار خوشحالم که از خاک زنجان آمده ام در یک 
کشوری به نام آمریکا این فرصت را پیدا کرده ام تا این 
حد کارم را پیش ببرم و بیمارستان های کاپیتال هلث به 
جایی برسد که تبدیل یکی از معتبرترین مراکز پزشکی 

آمریکا شود.
جناب دکتر از آنجایی که مدیریت مرکز درمانی 
منطقه ای کپیتال هلث به عنوان یک مرکز جامع سکته 
مغزی، با جنابعالی است لطفا از کیفیت خدمات درمانی 
این مرکز برای ما بگویید. چه قدر در کنترل بحران 
سلامتی مراجعین موفق عمل کرده و چند درصد از 
خطر حمله های مغزی به بیماران خود را دفع کرده و 

آن ها را به زندگی خود بر می گردانید؟
مرکز سکته های مغزی یکی از مراکز موفق ماست 
اکثر  و  دارد  بالایی  بسیار  بازدهی  و  کار  کیفیت  که 
مراجعه کنندگان که تحت عمل جراحی قرار می گیرند 
سلامتی خود را باز می یابند و ترخیص می شوند. البته باید 
بعد از آن باید به صورت مرتب تحت کنترل باشند تا 

عارضه ای رخ ندهد.
در رابطه با سکته های مغزی باید بگویم که در چنین 
مواقعی با تکنولوژی بسیار پیشرفته ای می توانیم از مسیر 
کشاله ی ران از طریق سیمی وارد مغز بیمار شویم و سکته 
را به طول کلی در بیاوریم. وقتی سیم از مسیر کشاله ی ران 
وارد مغز می شود می رود داخل مغز و از طریق وکیوم و 
با یک فیلتری که در پشت خود دارد سکته ی مغزی را 
به طور کامل در می آوریم و همانگونه که کارهای قلب 
را انجام می دهیم و در رگ قلب استنت کار می گذاریم، 
در رگ مغز نیز این کار را انجام می دهیم و رگ را به طور 
کامل باز می کنیم و خونی را که در زمان وقوع سکته به آن 
قسمت از مغز نرسیده دوباره به مغز بر می گردانیم و مغز 
بار دیگر شروع به کار می کند و بیمار بعد از یکی دو روز، 
ترخیص می شود. بیماران عموماً از طریق فیزیکال تراپی به 
شرایط نرمال زندگی خود باز می گردند. البته این در حالی 
است که بیمار در فاصله ی زمانی شش ساعته به اورژانس 
مراجعه  کند. این زمان قبلاً سه ساعت بود ولی امروز به 
شش ساعت افزایش یافته است و در  این فاصله می توان 

مریض را احیا کرد.
با توجه به اینکه در کپیتال هلث آخرین تکنیک های 
جراحی مغز و اعصاب و دسترسی به تحقیقات در 
زمینه ی مراقبت های عصبی عروقی مهیاست لطفاً از کم 

و کیف این موضوع برای ما بگویید.

در همان حال به گفته کارشناسان سالانه حدود 100 تا 150 
میلیارد دلار یارانه پنهان انرژی در کشور صرف می شود، 
افزود: عراقچی زمانی سفیر ایران در ژاپن بود و می گفت 
در ژاپن به ما اعلام کردند که تا قبل از افزایش دما به بالای 
2۷ درجه، ادارات حق روشن کردن کولر ندارند و به جای 
آن کارمندان می توانند کت خود را در جلسات دربیاورند و 
حتی کراوات استفاده نکنند. حتی به سفرا اعلام شد که اگر 
در جلسات با چنین شرایطی مواجه شدید نشانه بی ادبی 
نیست.پزشکیان بر مدیریت صحیح مصرف در کشور تأکید 
و خاطرنشان کرد: اگر افرادی در جامعه هستند که دوست 
دارند زیاد مصرف کنند می توان برای آن ها امکانات را فراهم 
کرد اما باید پولش را کامل بدهند. ما سرانه درآمد و یارانه را 
باید به آن هایی بدهیم که نیاز دارند. در سفر سیستان با افرادی 
مواجه شدم که با وجود آنکه 6 سال بیمار بودند، اما امکان 
مراجعه به پزشک را نداشتند، چرا که امکانات در مرکز کشور 
جمع شده و ما که در مرکز هستیم، بیشتر از امکانات استفاده 
می کنیم.رئیس جمهور با بیان اینکه این شرایط زیبنده مردم ما 
نیست، تصریح کرد: شما مسئولان سلامت باید به فکر مردم 
باشید، کسی که شغل ندارد یا زنان سرپرست خانوار که با 
مشکلات مالی مواجه هستند، در خطر و در معرض آسیب 
قرار دارند و ما به عنوان مسئول سلامت باید آن ها را ببینیم و 
برای حفظ سلامتش راه حل پیدا کنیم. شما نخبگان این جامعه 
هستید، اگر نتوانید راه حل پیدا کنید از دیگران نباید انتظاری 
داشته باشیم. باور دارم که با سطح بندی و نظام ارجاع می توان 
مشکلات را حل کرد.پزشکیان با بیان اینکه اجازه ندهید 
فشارها ما را زمین گیر کند، اظهار داشت: بیایید متعهد شویم 
و اراده کنیم که مشکلات مردم را حل کنیم، کشور به اندازه 
کافی پول و امکانات و علم دارد، اگر هم قسم شویم می توانیم 
بر مشکلات غلبه و کاری کنیم که مردم از ما رضایت داشته 
باشند.پزشکیان در پایان با تأکید بر تلاش برای اجرای اهداف 
سند چشم انداز توسعه اظهار داشت: همچنان معتقدم که باید 
به دنبال تحقق اهداف سند چشم انداز باشیم، به رغم آنکه 
برخی می گویند زمان اجرای این سند به پایان رسیده، اما اینکه 
ما به دنبال اول شدن در منطقه باشیم، زمان ندارد. همه باید 
برای رسیدن به این هدف تلاش کنیم تا به نتیجه برسیم و 
اگر تلاش ما صادقانه باشد خداوند به ما کمک خواهد کرد. 
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کتاب تحـول  مفهوم دولت، یکی
از شاهکـارهای دولت پـژوهی در 
تاریخ معاصـر را خلق کرده  است

مشروطه-بسیاری بر این عقیده اند 
که شرق دارای حقایق برجسته ای 
است که توسط شرق شناسان 
نادیده انگاشته شده است. اکنون 
دکتر جواد طباطبایی معتقد است 
»تاریخ شرق، حتی به گونه ای 
که خود شرقیان نوشته اند، تاریخِ 
جعلِ دروغی بزرگ است که 
»شرق شناسی« غربی پیش از آنکه تدوین شود، ساخته است.« 
دلایل طباطبایی درباره ی مدعای خودش چیست؟ شاید 
خلاصه مقاله ی »انکار امکان اندیشیدن« آن مرحوم که در 

شماره 1۶ سیاست نامه منتشر شده، خواندنی است:
روشنفکری ایرانی، چنان که از نام آن برمی آید، روشنفکری 
ایرانی، یعنی حزب روشنفکران ایرانی است که اصحاب 
آن نه اهل فکرند و نه توانسته اند به عنوان ایرانی در نسبتی با 
جهان پرسش های خود را مطرح کنند، زیرا آن گاه که در جهان 
هستند، در ایران نیستند و در دو سده ی اخیر آن گاه که ایرانی 
بوده اند، مکانی در جهان نداشته اند. به عبارت دیگر، روشنفکری 
ایرانی، به طور عمده، اهل تقلید مضاعفی است و اگر خرقه تقلید 
را از تن بیرون کند، نمی تواند تنفس کند. در روشنفکری ایرانی، 
اصل بر تقلید است و مرجع تقلید اهمیت چندانی ندارد: آنچه 
در تقلید از کارل مارکس، ژان پل سارتر، میشل فوکو، کارل 
اشمیت و نویسندگان خرده زیر دیگر مانند الَنِ بدیو، ریچارد 
رورتی و ژیژک، مشترک است، که هر یک در دوره ای به 
مرجعی برای همه بحث های ایرانی تبدیل شده بودند بی آنکه 
بدانند ایران در کجای ربع مسکون قرار دارد، همان تقلید است. 
مهم نیست که مارکس نظریه پرداز دیکتاتوری پرولتاریا و 
اشمیت نظریه پرداز دولت توتالیتر بوده اند؛ آنچه اهمیت دارد، 
این است که با تکیه بر هریک از آنان می توان وضع تقلید را 
ابدی کرد. البته، وضع تقلید این حُسن را نیز داشت که دست کم 
مانع خیال اندیشی هایی از نوع »آنچه خود داشت...« می شد. 
تقلید از مارکس و اشمیت خود مبینّ این درجه از آگاهی 
است که روشنفکری ایران بدون پشتوانه دانش آنان حتی از 
طرح پرسش های خود ناتوان است، اما آنجا که رضا براهنی 
غرب زدگی آل احمد را همتای بیانیه حزب کمونیست مارکس 
می داند، از طریق مفهوم مخالف نشان می دهد که در وضعی 
که روشنفکری ایرانی قرار دارد، حتی برای تقلید نیز می توان 
فضیلتی تصور کرد. براهنی نه تنها با اصحاب »آنچه خود داشت 
...« میانه ای نداشت، بلکه دشمن آنان نیز به شمار می آمد، اما در 
این که به خلاف گفته اسپینوزا که »جهل دلیل نیست«، جهل را 

دلیل قرار می داد، پیوندهای استواری با آنان داشت. 
البته، با یک تفاوت که نمی توان آن را نادیده گرفت: اصحاب 
»آنچه خود داشت...«، به الزامات نظر خود، حتی در توجیه 
خودکامگی خودی، وفادار بودند، اما براهنی حتی در پیروی 
از این نظر پیگیر نبود. تردیدی نیست که براهنی، که لاجرم 
می بایست شطری از مارکس را خوانده باشد، اگر چیزکی از 
آن فهمیده بود، جز به سائقه دوستی و هم پیالگی با آل احمد 
نمی توانست چنین شطحی را بر زبان جاری کند. بدیهی 
است که، در این مباحث، براهنی عوام تر از آن بود که بتوان 
سخن او را جدی گرفت، اما از آنجا که هیچ سخنی نیست که 
جز از سر بازیچه گفته نشده باشد و هیچ پایه ای در واقعیتی 
ژرف نداشته باشد، چنین سخنانی مبنایی در نوعی از رویکرد 
روشنفکری ایرانی به واقعیت های تاریخ و تاریخ اندیشه دارد 
و نمی توان به پیامدهای چنین رویکردی بی اعتنا ماند. سخن 
بی معنای براهنی دربارۀ غرب زدگی آل احمد عین داوری 
بی معناتر دشمن او، احسان نراقی، دربارۀ قانون مداری سلطان 

محمود غزنوی است که در جای دیگر به آن پرداخته ام.
پیش از آنکه ادوارد سعید نقادی از شرق شناسی را مقدمه ای 
برای بازگشت به شرق ناب و معصوم قرار دهد، روشنفکری 
ایرانی کوششی اساسی برای بازسازی شرقی انجام داده بود 
که در »ذات لایزال« خود جز ناب و معصوم نمی توانست 
باشد. این تأکید بر شرق ناب و معصوم، که جز در صراط 
مستقیم حق گام نمی گذارد، به نوبۀ خود، قرینه ای غربی دارد 
که در آن آزادی جز در گمراهی رقابت با دیگران پدیدار 
نمی شود. بدین سان، شرق و غربِ نویسندگانی مانند احسان 
 ـتاریخی هستند و   ـفرا  ـو نراقی ذوات مابعدالطبیعی غیر
آنچه به ویژه در تاریخ این شرق اهمیت دارد، این است که، 
چنان که پیش تر نیز گفتیم، تاریخ آن به طور اساسی غیرتاریخی 
است. گویا این شرق ناب و معصوم در الست عهدی با حق 
بسته و همچنان به آن وفادار مانده است. بنابراین، از نخستین 
نتیجه هایی که می توان از این مقدمات گرفت، این است که 
تاریخ شرق، حتی به گونه ای که خود شرقیان نوشته اند، تاریخِ 
جعلِ دروغی بزرگ است که »شرق شناسی« غربی پیش 
از آنکه تدوین شود، ساخته است. البته، میان شرقِ ناب و 
معصومِ خیال اندیشی اهل ایدئولوژی و واقعیت تاریخ غربی 
دست کم یک تمایز اساسی وجود دارد که خیال اندیشی های 
روشنفکری ایرانی راه فهم آن را بر او بسته است. علم غربی، 
که ادوارد سعید آن را »شرق شناسی« می نامد، دربارۀ شرق نه 
تنها مانع از آگاهی او نیست، بلکه بر مبنای همین آگاهی از غیر 
نیز امکان پذیر شده است، درحالی که »آگاهی« شرقی معصوم 
حتی از خود او نیز جز از مجرای خیال اندیشی ممکن نیست.

علی  اوجاقلی
مشروطه-رونمایی از کتاب »تحول مفهوم دولت در ایران 
معاصر« با نگاه به دهه های نخستین تاسیس سلسله قاجاریه 
تا مشروطیت به قلم داود بیات به صورت پخش زنده از 
فضای مجازی توسط پژوهشکده اندیشه دینی معاصر قم 

برگزار شد.
داود بیات در این مراسم با قدردانی از همکاری پژوهشکده 
دینی معاصر و نشر لوگوس در انتشار این کتاب، اظهار کرد: 
این را از این حیث گفتم که این کتاب که نمی توانم اسمش 
را کتاب بگذارم،  یک کار دانشجویی بسیار ساده و رساله 
دکتری بنده است. ایده  اصلی و محوری کتاب، محصول 
همان تعامل های فکری و ارتباطاتی بوده که با مرحوم دکتر 

فیرحی داشته ام.
وی در ادامه افزود: البته دو نکته مهم دیگر در شکل گیری ایده 
و تکوین مضمون آن در حوزه تحول مفهوم دولت، مؤثر بوده 
است: یکی بحث عینی و انضمامی و تعامل با تجربه تاریخی 
خود ما بود؛ چرا که دولتی که ما در دهه های اخیر با آن مواجه 
هستیم و بوده ایم، دولتی همراه با بحران، بحران زا و بحران زی  
گرفتار بحران های متعددی است که طبعاً تامل در این بحث، 
یکی از بحث های پیچیده حوزه علوم سیاسی، علوم اجتماعی 
و به خصوص اندیشه سیاسی است. نکته دیگر، تأثیری است 
که من از مرحوم دکتر سیدجواد طباطبایی گرفته ام. اگرچه 
ایشان واقعا غیر قابل قیاس با خیلی از اساتید است، یکی از 
اندیشمندانی بود که بحث و مفهوم دولت در کانون توجهات 

و تأملات وی قرار داشت.
بیات با بیان اینکه از سوی دیگر، اندیشه سیاسی در دوره 
مدرن به ویژه چیزی جز مفهوم دولت نیست  بیان کرد:  
اندیشه سیاسی مدرن از هگل بدین سو، به تعبیری اندیشیدن 
در خصوص دولت است و به عبارتی، اندیشه سیاسی، 

چیزی جز دولت و مشتقات آن نخواهد بود.
هنوز هم در دوره آستانه ای خودمان قرار داریم

وی با بیان اینکه تلقی من این است که ما هنوز هم در دوره 
آستانه ای خودمان قرار داریم، اضافه کرد: این بدین معناست 
که مفهوم دولت هنوز هم در تنازع میان جدال قدیم و جدید 
در حال شدن و صیرورت است و این به مثابه ظهور و تداوم 
و استمرار بحران است؛ هم بحران در آگاهی سیاسی و هم 

بحران در کنش سیاسی.
بیات افزود: تا زمانی که این بحران ادامه دارد، هم آگاهی دچار 
بحران خواهد شد و هم کسانی که حاملان لایه های معنایی 
متفاوت مفهوم دولتند، در حال تنازع و رقابت با همدیگر 
خواهند بود. وی ادامه داد: نکته کلیدی که من فکر می کنم باید 
به آن توجه کنیم و آن چیزی که من شاید در مقدمه آورده ام، 
این است که تفسیر و تصویری از قدرت به مثابه یک شکل 
نهایی از دولت که متأسفانه طی دهه های اخیر با آن مواجهیم، 

عملاً دولت را ناکارآمد و نابود کرده است.
نویسنده کتاب تحول مفهوم دولت در ایران معاصر با اشاره 
به اینکه دولت به عنوان مفهوم بنیادین، عین هر مفهوم بنیادی 
دیگری زبان مند و زمان مند و سیال است و تاریخیت دارد، 
بیان کرد: پس مفهوم دولت نیز بسان تمامی مفاهیم بنیادی 
دیگر در دوران آستانه ای خود هیچگاه تثبیت نخواهد شد 
و ارائه هر گونه تفسیری، چه شرعی و چه غیرشرعی؛ چه 
عرفی و چه قدسی از مفهوم دولت به مثابه یک مفهوم نهایی 
از آن، عملاً در افتادن با یک ویژگی ناب تاریخی مفهوم دولت 
در زمان آستانه ای یعنی مناقشه آمیزی، تاریخی و زبانمند بودن 

آن  است.
 مفهوم دولت دائما در حال پر و خالی شدن است

وی با بیان اینکه مفهوم دولت دائما و مستمراً در حال پر و 
خالی شدن است و اتفاقاً در شرایط کنونی، ما با بحران های 
وحشتناکی مواجهیم که صورت ها و شکل هایی از همان 
عمق عمیق و بنیادین آن بحرانی است که ما نتوانستیم طی 
چند دهه اخیر، حل کنیم، اضافه کرد: بدین روی، تلقی من 
این است که تا مدت ها دولت و جامعه ایرانی، درگیر التهاب، 
اضطراب و بحران خواهد بود؛ یعنی این آبستنی مفهوم دولت 
به مثابه مفهومی جهان ساز و جنون سوز قطعاً آبستنی دردناکی 
است و تمام تلاش، این است که این آبستنی، خونین نباشد 
اما متأسفانه نشانه هایی دیده می شود و امیدواریم که این اتفاق 

نیفتد .
بیات با اشاره به اینکه در این رساله تلاش شده که دو راه 
گذار یا دو شیوه از ظهور مفهوم جدید دولت را نشان دهم، 
اضافه کرد: یکی در محاق تعافل و تجاهل، گم شد و یکی 
به هر شکل دیگری، صورتی از تعین و ظهور تاریخی را 
تجربه کرد؛ یک راه، ظهور مفهوم دولت از درون بروکراسی و 
دیوان سالاری را تعقیب می کرد، و دیگری ظهور مفهوم دولت 
از طریق توده ای شدن  یا انقلاب است که نتیجه اش شاید دو 

انقلاب در تاریخ معاصر ما بود.
نویسنده کتاب تحول مفهوم دولت در ایران معاصر اضافه 
کرد: شرایط کنونی نشان می دهد ظهور مفهوم نوین دولت 
که می تواند جهان سازی و یا جهان سوزی کند، اتفاقا باید از 
درون لایه های بروکراسی، یا به عبارتی، انقلاب و اصلاح از 

بالا صورت می گیرد نه از طریق انقلاب از پایین.
داود بیات با اشاره به توده ای و یوتوپیایی شدن مفهوم دولت 
در ایران گفت: پیامد یوتوپیایی شدن، به نوعی حلول اندیشه 
چپ و رویکرد رادیکال در مفهوم دولت است که با توجه 
به اهمیت بحث، باید پژوهش های دقیق تری در این موضوع 
انجام داد.وی در ادامه با اشاره به نقش دکتر فیرحی در نگارش 

این کتاب عنوان کرد: در رابطه با روش شناسی، آقای دکتر 
فیرحی نکته ای را به من گفتند که شاید برخی به این کتاب و 
رساله، اشکال بگیرند و بگویند که چارچوب نظر شما خیلی 
پرپیمان نیست. آقای دکتر فیرحی تاکید داشت روش من این 
است که اصولاً یک جزیره به نام »چارچوب نظری« ندارم که 
جدا از محتویات دیگر نوشتار باشد؛ شما مستقیماً مثل یک 
غواص در دریای همان بحثی که بر روی آن کار پژوهشی 
می کنید، پرش می کنید.وی با بیان اینکه دو سه سال بر روی 
چارچوب نظری یعنی نظریه تاریخ مفهومی راینهارت کوزلِکِ 
آلمانی وقت صرف کردم تا بفهمم که مفهوم جدید دولت که 
از جنگ های ایران و روسیه که اتفاقا همان زمان آستانه ای 
ماست چگونه خودش را به مثابه بحران آگاهی در ذهن و 
زبان نویسندگان، ظاهر و آشکار کرده است، افزود: این نکته 
کلیدی است، یعنی اینکه مفهوم جدید دولت یا دولت قانون 
و دولت مشروطه یک امر خلق الساعه ای نیست، و آن چیزی 
که در نتیجه گیری، عرض کردم، همین است که مشروطه 
به مثابه پروانه ای بوده که در پیله110 ساله اندیشه ورزی ایرانیان، 
رشد کرده و در آنجا بیرون آمده نه اینکه خلق الساعه بوده 
باشد. وی با بیان اینکه کوشش کرده ام که چگونگی گذار 
به تجدد را در جدال بین قدیم و جدید، از طریق رهگیری 
و رصد مفهوم قدیم و جدید دولت، جلو ببرم، عنوان کرد: 
قدیم و جدید هم باز، مقوله ای است که خود کوزلک آورده 
و مرحوم طباطبایی، بحث زیادی روی آن داشت.وی اضافه 
کرد: در فاهمه ایرانی، حاملان لایه های متکثر معنایی -به ویژه، 
معنای قدیم و جدید- در تنازع و تقابل هستند و این تقابل و 
تنازع هنوز هم با قوت و شدت استمرار دارد. فاهمه ایرانی از 
110 سال قبل و با مواجهه با مفهوم جدید دولت از تحفه العام 
عبداللطیف شوشتری تا مذاکرات مجلس شورای ملی اول، 
با لایه های معنایی جدیدی از دولت آشنا شد؛ مانند مجلس 

شـورا، اسـتقلال قاضـی، سـلب 
قدرت مطلقه از سلطان، انتخابات، 
جمهوریت و ملت مستقل. با وجود 
اینکه فهـم این لایه های معـنایی 
نوظهـور برای فاهمه ایرانی ثقیـل 
بود، اما در تعامل دیالکتیکی این 

فهم جدید با تجربه تاریخی، به آرامی، روح مفهوم جدید 
دولت در کالبد دولت، حلول کرد. تاریخ مفهومی دولت، به 
عبارتی، نشان دادن انحلال جهان قدیم ایرانی از طریق رصد 
و رهگیری تحولات معنایی و زبانی- زمانی حادث شده بر 

مفهوم قدیم دولت است.
 کتاب تحول مفهوم دولت در ایران معاصر، یکی از شاهکارهای 

دولت پژوهی در تاریخ ایران است
یوسف خانمحمدی عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی 
نیز در آیین رونمایی از کتاب تحول مفهوم دولت در ایران 
معاصر به قلم داود بیات، با بیان اینکه انصافاً این کتاب، کتاب 
ارزشمندی است، اظهار کرد: دولت پژوهی در ایران، به نوعی 
با اینکه اهمیتش حتی می تواند موضوع علم سیاست قرار 
گیرد، تاکنون مهجور مانده و یک عده به علت سختی اش 
وارد این بحث نشده اند و یک عده هم ورود کرده اند اما توان 

پژوهش در این مساله را نداشته اند.
وی با اشاره به اینکه آقای داود بیات یکی از شاهکارهای 
دولت پژوهی را در تاریخ ایران ما در این عصر تاکنون، خلق 

کرده اند، شاید کتاب های مهمی که در این زمینه، نوشته 
شده، به تعداد انگشتان دست هم نیست و این کتاب یکی 
از کتاب هایی است که به این حوزه، وارد شده اند، عنوان 
کرد: الان هم بحثی در وزارت علوم به اسم »رابطه دانشگاه 
و جامعه و دانشگاه و صنعت« شکل گرفته که به نظر می آید 
یکی از مصادیق مهم این رابطه می تواند این کتاب آقای داود 
بیات باشد؛ چون یکی از دلایلی که باعث می شود الان هم 

معضلات و مسائل ما حل نمی شود.
خانمحمدی با بیان اینکه تصویری درست از دولت در 
ذهن دولت مردان ما شکل نگرفته و اگر هم شکل گرفته، 
فردی بوده و به اجماعی نرسیده است، بیان کرد: همان طور 
که نویسنده کتاب اشاره کردند، اصلاً به اجماع رسیدن، 
امکان ندارد اما می شود یک تصویر ساخت و براساس 
آن، معضلات را حل کرد و دوباره بر پایه این معضلات، 
تصویرهایی جدید از دولت، ارائه کنیم تا دولت، کارآمد شود.
وی با بیان اینکه اهمیت این کتاب در این است که به یک 
مساله اساسی در ایران معاصر پرداخته و آن هم مساله دولت 
و چگونگی تصویر این دولت است، اضافه کرد: کار، بسیار 
سخت است و تصور اینکه دولت چیست و چه کارکردی 
دارد، بسیار دشوار می آید؛ بدین روی، حتی در پژوهش هایی 
که در حوزه اندیشه سیاسی اسلام یا فقه سیاسی، شکل 
گرفته، از آنجا که نمی توانسته اند مفهوم دولت را تصور کنند، 

به استعاره ها پناه می برده اند.
کتاب نوعی، جامعه شناسی تاریخی است

وی با بیان اینکه این کتاب به درستی توانسته از ایران جدید، 
شروع و سپس حرکت کند و این مساله را برای ما روشن 
سازد، اما این پژوهش هنوز ناقص است و باید ادامه یابد، 
اضافه کرد: نکته دیگری که این پژوهش دارد، روشمندی 
آن است. تاریخ مفهومی، به نوعی،  ذیل تاریخ فکری قرار 
می گرد و تاریخ فکری به غیر از 
تاریخ فکر است و تاریخ فکری 
)intellectual history( با تاریخ فکر 
تفاوت   )The history of ideas(

دارد. وی با بیان اینکه قبلاً هم از 
مفهوم دولت، بحث می شده و از 
ابتدا و زمان شکل گیری دولت و در دغدغه هایی که در مورد 
حکومت، مطرح بوده، بیشترین تمرکز تا تاریخ جدید، بیشتر، 
تاریخ فکر بوده و آقای دکتر بیات هم این روش را از کوزلک 
گرفته اند و لذا هم نشانگر توانایی ایشان است چون در مورد 
این روش، یک دعوای مفصل بین روشن فکران و اساتید ما 
شکل گرفته ولی آقای دکتر بیات، این بحث را به کار گرفت 
و شجاعت ایشان بود که در مرز روش شناسی بحث، وارد 
شد و رساله را براساس آن، به پیش برد. وی با بیان اینکه 
یک نکته هم در مورد روش این کار است، عنوان کرد: هر 
پژوهش علوم انسانی و علوم سیاسی اگر بدون روش باشد، 
نمی توانید ابتکاری به خرج دهید. ابتکار و نوآوری، در روش 
است؛ لذا در هر حوزه اندیشه سیاسی اسلام، اکثر کسانی 
که توانسته اند خلاقیتی از خودشان نشان دهند، یک روش 
خاص را توانسته اند بفهمند و براساس آن، از پژوهش شان 

استفاده کنند.
در کتاب روش اتخاذی، پیش رفته است

وی با بیان اینکه یک نکته دیگری که دوباره از شاخصه های 

مهم این کتاب است، کاربست روش شناسی  است که انتخاب 
کرده اند، افزود: هرچه در این کتاب، جلو می روید، می بینید که 
براساس روش اتخاذی، پیش رفته است. می بینیم که افراد 
در پژوهش ها خیلی با ادعا وارد می شوند؛ یک فصل را به 
روش شناسی، اختصاص می دهند اما هیچ خبری از روش 
نیست و بعد از اینکه به نتیجه گیری می رسد، رفته رفته، 
روش حاضر می شود، ولی آقای داود بیات واقعاً براساس 
روشی که اتخاذ کرده، از باء بسم الله تا تاء تمت این کتاب، 
پیش رفته و نوآوری داشته است. وی خاطرنشان کرد:یکی 
دیگرازویژگی های دیگرکتاب، مراجعه به منابع ومآخذ 
بسیارزیاد است که ازعبارات دولتمردانی چون امیرکبیروحتی 
علما،  تا  وفتحعلی  شاه  ازناصرالدین  شاه  عبارت هایی 
روزنامه نگاران و اقشار مختلفی را که می توانسته به ما کمک 
کند تا بدانیم چگونه مفهوم دولت در این مقطع تاریخی، ظهور 
و بروز پیدا می کند، بهره برده و این واقعا اعجازآمیز است. 
خانمحمدی ادامه داد: من قبلاً شنیده بودم که این کتاب، 
پشت صحنه هایی دارد، الان هم بخشی از توضیحاتی که آقای 
دکتر دادند، اصلاً در کتاب نیست، ولی وقتی دقت می کنید، 
در لایه های سطور، نهفته اند و خود نیز بسیار زیبا توضیح دادند 
و این از ویژگی های این کتاب است.وی با بیان اینکه نکته 
دیگری که واقعاً باید به آن اشاره کرد، این است که ادبیات و 
نوع نگارش این کتاب، ویژه است، ادامه داد: داود بیات از دو 
نعمت خدادادی، بهره مندند که یکی قلم زیباست و دیگری 
بیان زیبا.وی با بیان اینکه نمی دانم خود آقای دکتر هم این 
را قبول دارند یا نه، ولی این کتاب هم نوعی، جامعه شناسی 
تاریخی است؛ یعنی وقتی آن را می خوانید، هم به تاریخ قاجار، 
اشاره دارد؛ هم جامعه شناسی معرفت به نوعی در آنجا خود را 
نشان می دهد و هم تحولاتی که در جامعه ایرانی، رخ می دهد 
تا بنمایاند که دولت چگونه دارد خود را بروز و ظهور می دهد.
وی با بیان اینکه نکته دیگری که برای من بسیار جالب است 
با اینکه قبلاً هم کتاب را خوانده بودم، ولی مطالعه دوباره آن، 
برایم آشکار کرد، چند اصطلاح است که وقتی آقای بیات 
بحث آرمانی و آسمانی و زمینی و اتوپیایی را مطرح می کند، 
می گوید افرادی که از آن ها تعبیر می کنم، تمام تلاش شان این 

بود که دولت را زمینی بفهمند و در میدان عمل ببینند.
 وی با بیان اینکه در بحث بسیار مهمی که الان هم مطرح 
است و مشکل ما در آن، هنوز حل نشده، دوگانگی نهاد و فرد 
یا ساختار و کارگزار است، در این فضا دو قرائت از دولت، 
ادامه یافته، یک عده تلاش می کردند دولت در ذیل نهاد، 
تعریف شود، یعنی نهادسازی صورت گیرد و اگر نهادسازی 
در جامعه ایران، محقق گردد، بسیاری از مشکلات هم حل 
می شود و موجب می گردد که ساختار به فرد، وابسته نباشد تا 
اگر اتفاقی برای فرد بیفتد، همه طرح ها و برنامه ها از بین برود؛ 

چون اصلاً نمی شود روی فرد، زیاد طرح و برنامه ریخت.
وی با بیان اینکه یک پیشنهاد هم قبلاً به داود بیات داده ام و 
آن اینکه درست است که فصل هفتم این پژوهش به انقلاب 
مشروطه، وارد شده، ولی احساس می شود که بحث در این 
فصل، به جامعیت فصل های اولیه نیست گرچه می تواند 
ناشی از این باشد که یک رساله باید در یک مقطع خاص 
زمانی، تمام شود، ادامه می دهد:به نظر می آید که از دوره ی 
مشروطه و عصر پهلوی، یک پروژه محسوب می شود که 

یک کتاب این چنینی در ادامه این کار باید دنبال شود.
وی با بیان اینکه باید این پژوهش به عصر جمهوری اسلامی 
ایران، ادامه یابد و یک جلد هم شامل این دوران شود، اگر 
خودم دستی در کار داشتم، داود بیات را از استانداری به یک 
پژوهشکده یا دانشگاه می بردم و یک پروژه ده ساله برایشان 
تعریف می کردیم تا به آن بپردازند، گفت: واقعاً برای جامعه 
ایران و کسی که دغدغه ایران و مردم را دارد، رابطه دولت و 
جامعه ای که الان مد نظر وزارت علوم است و وزیر علوم 
در یکی-دو سخنرانی بر آن تأکید می کنند، همین کار است 
که باید صورت گیرد.وی با بیان اینکه البته یکی دو نقد هم 
نوشته بودم که البته نقد نیست بلکه پیشنهاد است، در اوایل 
فصل دوم، وقتی که چگونگی بروز و ظهور مفهوم دولت در 
ایران جدید را آغاز می کند، از دارالسلطنه تبریز، شروع می کنند 
درحالی که جا داشت اشاره ای هم بکنند به اینکه سرمنشأهای 
سرریز شدن اندیشه دولت مدرن، از کدام مکتب اروپایی و 
غربی، وارد ایران شد، بیان کرد: برخی، الان این موضوع را 
مطرح می کنند و شخصی به نام »شکوری« هم کتابی به زبان 
انگلیسی نوشته و گفته بود که دموکراسی ای که وارد ایران 
شد، چون از حوزه قفقاز به ایران، راه یافت، دموکراسی ناب 
نبود، بلکه به ادبیات چپ، آلوده بود و لذا نتایج مثبتی را که 
باید، به دنبال نداشت.ایشان به صورت ضمنی، اشاره می کرد 
که کسانی که به غرب رفتند و دولت جدید را به ایران آوردند، 
بیشتر به انگلستان و فرانسه رفته بودند، ولی به نظر می رسد 
که این طرف، خیلی قوی تر بوده و باید به آن اشاره می شد و 
جایش خالی است.وی اضافه کرد: پیشنهاد دیگرم این است 
که چون شما بیشتر بر تاریخ های قمری، تأکید کرده اید، باید 
آن را یک دست سازید؛ چون دانشجوی امروزی، حوصله 
ندارد آن ها را با سال شمسی آن، تطبیق دهد، در نتیجه، کتاب 
را مقداری ثقیل کرده و تطبیق این تاریخ ها در ذهن خواننده، 

دشوار می آید.
در ادامه این جلسه نشست پرسش و پاسخ در مورد این کتاب 
توسط حاضران برگزار و بیات به پرسش حضار پاسخ داد.  
برگرفته از پایگاه خبری صدای زنجان نیوز.  سمیه محرمی 

مفهوم دولت در تاریخ معاصر ایران،همزاد  ابهام و اضطراب است

سروران عزیز  و  ارجمند
حضرت حجت الاسلام   والمسلمین 

مصطفی ناصر و جناب آقای یوسف ناصر
با کمال تاسف و تاثر درگذشت مادر گرامی تان را به 
شما و خاندان معزز ناصر تسلیت می گوییم و برا آن 
عزیز سفر کرده رحمت و مغفرت و  بـرای یکایک 

داغدیدگان صـبر  و    سلامتی آرزومندیم  
موج بیداری

مشروطه-هومن عظیمی سرپرست اداره کل مطبوعات و 
خبرگزاری های داخلی با تاکید بر اهمیتِ اعتبار و مرجعیت 
است  ضروری  داشت؛  اظهار  مجوز،  دارای  رسانه های 
اشخاص حقیقی و حقوقی، پیش از مصاحبه با رسانه ها از 

مجوزدار بودن آن ها اطمینان حاصل نمایند.
به گزارش روابط عمومی معاونت امور رسانه ای و تبلیغات، 
هومن عظیمی با اشاره به ضرورت صیانت و حمایت از 
رسانه های دارای مجوز در قبال برخی فعالیت های غیرقانونی 
و بدون هویت گفت: رسانه های مجوزدار پس از انجام 
فرآیندهای قانونی، مجوز خود را از هیات نظارت بر مطبوعات 
دریافت می کنند و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز برای 
آن ها پروانه فعالیت صادر می کند.مدیران این دسته از رسانه  ها 
با آگاهی از رسالت  قانونی خود و آشنایی با حقوق و حدود 
رسانه، به فعالیت می پردازند و همواره در قبال عملکرد خود 
پاسخ گو هستند و از حمایت قانون مطبوعات و قانون 
اساسی کشور برخوردارند. در مقابل، برخی فعالیت های 
غیرمجاز در فضای مجازی وجود دارد که در پوشش کار 
رسانه ای، با انتشار مطالب خلاف واقع و مغایر با هنجارهای 
فرهنگی و اجتماعی، موجب تشویش اذهان عمومی و تضییع 
حقوق مردم و شهروندان می شوند. از این رو توصیه می شود، 
اشخاص حقیقی و حقوقی قبل از انجام مصاحبه یا هر تعامل 
دیگر با رسانه ها، از اصالت و قانونی بودن فعالیت رسانه  مورد 
نظر اطمینان حاصل نمایند.عظیمی افزود: یکی از وظایف 
نهادهای نظارتی جلوگیری از فعالیت رسانه های فاقد مجوز 
است که بر حسب وظیفه قانونی خود نسبت به رصد و پایش 
این موارد اقدام می کنند. اما لازم است جامعه مخاطبان نیز به 
این مهم توجه داشته و درباره اصالت مجوز و قانونی بودن 
فعالیت رسانه مراقبت بیشتری به عمل آورند.در حال حاضر 
این امکان وجود دارد که هر یک از شهروندان برای راستی 
آزمایی و تایید اصالت مجوز و قانونی بودن فعالیت یک رسانه، 
با مراجعه به سامانه جامع رسانه های کشور، در بخش فهرست 
رسانه های دارای مجوز، از آخرین وضعیت رسانه های دارای 

مجوز کشور مطلع شوند.

ثروت در ارزش های انباشته شده تبیین می شود و ارزش نیز 
ماحصل اقدامات تحت کنترل است و ارزش از دو منظر 
معنوی و مادی مورد بررسی قرار می گیرد. بنابر این، ثروت 
در جامعه در دو  شکل ثروت معنوی و ثروت مادی قابل 

تبیین است.
کل ارزش های مادی با واحد پولی قابل سنجش هستند و 
ارزش های معنوی در چارچوب اعمال صالح و ناصالح و 
در قالب ثواب )حسنات( و گناه )سیئات( قابل سنجش 
مقایسه ای  هستند.هدف اصلی هر حاکمیتی حداکثری کردن 
رضایت مردم با حداکثر کردن ارزش ها )ثروت( در کشورها 
باید باشد. ثروت های خدادادی تا زمانی که با سرمایه گذاری 
تحت کنترل قرار نگیرند، به جامعه ثروت تولید نمی کنند. به 
عنوان نمونه نفت نعمت خدادادی است که با سرمایه گذاری 
در این حوزه و اکتشاف و استخراج بهینه به ثروت مادی 
تحت کنترل جامعه اضافه می کند یا وقتی نفت استخراج و 
پس از آن، مشتقات نفت و یا خود نفت قاچاق می شود، از 
ثروت مادی جامعه کاسته می شود.بنابراین حاکمیت ها در تمام 
دنیا باید عاقلانه تر از ثروت و ارزش را استخراج و معادله ی 
ارزش های مادی و معنوی را در تعادل قرار دهند و نگذارند 
ارزش جامعه ضایع شود)وقتی در تراز کشوری ثروت 
مادی رو به فزونی گذاشت صندوق های ذخیره ی منابع 
ملی تشکیل می شوند(وقتی ارزش های مادی جامعه رو به 
کاهش معنادار پیدا کنند، ارزش های معنوی هم تحت تاثیر 
منفی قرار می گیرند و برعکس؛ وقتی ثروت مادی جامعه 
زیاد شود و عادلانه بین اعضای جامعه توزیع شود، یقیناً 
ارزش های معنوی جامعه با کیفیت تر از قبل می شود.با بهبود 
کیفیت ارزش های معنوی جامعه، منابع انسانی و اعضای 
جامعه به جای درگیری با معیشت عادی و روزانه، رو به 
توسعه ی فکری می رود و شاخص هایی مثل مطالعه افزایش 
می یابد.ارزش های مادی و معنوی در تعادل اند و رابطه  
علت و معلولی نسبت به هم دیگر دارند. هدف اصلی از 
هر حاکمیتی باید این باشد که بین ثروت های مادی و معنوی 
تعادل ایجاد کند تا بتواند از ارزش های مادی فعلی، ارزش های 
معنوی بیشتر تولید کند و با ارزش های معنوی تولید شده 
نیز بتواند ثروت فراوان تولید نماید و این وضعیت، روند رو 
به پیشرفت و تعالی نامیده می شود که حاصل آن رضایت 
اعضای جامعه است.بنابراین، هدف اصلی هر حاکمیتی باید 

افزایش رضایت مردم باشد نه موضوعات دیگر.

جواد طباطبایی در بخشی از مقدمه ی 
کتاب »ابن خلدون و علوم اجتماعی« 

روشنفکر ایرانی
 در خرقه ی تقلید است

دکتر داود بیات در آیین رونمایی از کتاب »تحول مفهوم دولت در ایران معاصر« ؛

سرپرست اداره کل مطبوعات
 و خبرگزاری های داخلی:

توجه به مرجعیت رسانه هایِ 
دارایِ مجوز، مستلزم حمایت و 

صیانت از حریم آن هاست

هدف اصلی حاکمیت ها چیست؟
مهدی  محمدی
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موج بیداری-فریدون شهبازیان آهنگساز و رهبر ارکستر 
پیشکسوت پس از تحمل یک دوره  بیماری در ۸۲ سالگی 

درگذشت.
فریدون شهبازیان، موسیقیدان، آهنگساز و رهبر ارکستر 
پیشکسوت امروز- شنبه- ۲۲ دی ماه- پس از تحمل دوره ای 

بیماری در ۸۲ سالگی در یکی از بیمارستان های تهران دارفانی 
را وداع گفت.

شهبازیان از ۹ دی ماه به مدت ۹ روز به علت مشکلات حاد 
تنفسی و ریوی و افت شدید اکسیژن خون در بیمارستان 
بستری شده بود و ۱۷ دی ماه از بیمارستان مرخص شده بود 
اما ۱۹ دی ماه به دلیل افت شدید میزان اکسیژن خون بار دیگر 

به بیمارستان منتقل شد و تحت مراقبت ویژه قرار داشت.
فریدون شهبازیان ۲۱ خردادِ ۱۳۲۱ در خیابان فخر رازی 
محله دانشگاه تهران متولد شد. با تشویق و راهنمایی پدرش 
حسین شهبازیان، به موسیقی گرایش پیدا کرد و در هنرستان 
عالی موسیقی به تحصیل موسیقی و فراگیری ساز ویلن 
پرداخت. نخستین معلم ویلن او عطاالله خادم میثاق بود که 
پس از چندی او را به معلم روسی خود سرژ خوتسیف 
معرفی کرد. وی تا پایان دوره- ابتدایی نزد خوتسیف آموزش 
دید. پس از آن فراگیری ویلن را تا اخذ دیپلم نوازندگی این 
ساز، در کلاس های شبانه- »لوئیجی پاساناری« که در آن زمان 
کنسرت مایستر ارکستر سمفونیک تهران بود ادامه داد. وی در 
۱۷ سالگی به عضویت ارکستر سمفونیک تهران به رهبری 
حشمت سنجری درآمد پس از آن همکاری خود را با ارکستر 
گل های رادیو آغاز کرد. در آن هنگام ارکستر گل ها به رهبری 
روح الله خالقی و پس از او جواد معروفی فعالیت می کرد. در 

سال ۱۳۴۵رهبر گروه کر و ارکستر سمفونیک رادیو شد.
وی فارغ التحصیل دانشکده هنرهای زیبای دانشگاه تهران 
است. شهبازیان در دهه ۶۰ آهنگسازی برای فیلم را نیز آغاز 
نمود.وی به همراه علی معلم دامغانی شورای موسیقی را در 
صدا وسیما تشکیل دادند که وظیفه نظارت و حمایت از 

موسیقی پاپ را به عهده داشت.
فریدون شهبازیان از مهر ماه ۱۳۹۵ تا فروردین ماه ۱۳۹۸چوب 
رهبری ارکستر ملی ایران را در دست داشت. شهبازیان پس 
از استعفا از مدیریت هنری و رهبری دائم ارکستر ملی ایران، 
به عنوان مشاور موسیقی بنیاد رودکی منصوب شد که در ۳۱ 

اردیبهشت ۱۳۹۸ از این سمت نیز کناره گیری کرد.
حسین شهبازیان پدر فریدون شهبازیان، نوازنده ویلن، رهبر 
ارکستر و از شاگردان ابوالحسن صبا بود. همسر وی ماهور 

موسائیان از عکاسان سینمای ایران است.
در آبان ۱۳۹۸ مراسم رونمایی از آلبوم موسیقی »وقتی برگشتم« 
اثر فریدون شهبازیان، در پردیس سینمایی چارسو برگزار شد.

در فروردین سال ۱۴۰۰، فریدون شهبازیان در حین ضبط 
موسیقی مجموعه  تلویزیونی یاور، از دو ناحیه دست راست 
و لگن دچار شکستگی استخوان شد. او پس از انتقال به 
بیمارستان، با وجود نیاز به عمل فوری لگن به دلیل ضرورت 
آماده سازی موسیقی سریال برای پخش، با وجود اصرارِ عواملِ 
سریال »یاور« از بستری شدن و عمل جراحی امتناع کرد و 
پس از آماده کردن موسیقی ۵ قسمت از سریال عمل جراحی 
بر روی وی انجام شد.شهبازیان از اواسط دهه ی ۵۰ ساخت 
موسیقی فیلم را نیز آغار کرد. پس از انقلاب اسلامی و در 
دهه ی شصت نیز با توجه به محدودیت های اعِمال شده بر 
موسیقی باکلام و خوانندگان، شهبازیان بیشتر تمرکز خود را بر 
ساخت موسیقی متن فیلم ها و سریال های تلویزیونی معطوف 
کرد؛ جایی که مجال بیشتری به آهنگساز برای فعالیت داده و تا 
حدی از گزند سانسور در امان بود. او برای بسیاری از فیلم های 
سینمایی ماندگار و موفق موسیقی ساخت که برخی از این 
آثار موسیقایی جوایز بسیاری را در جشنواره های داخلی و 
خارجی برایش به همراه داشت. از جمله آثار موسیقی فیلم که 
برخی به صورت آلبوم های مستقل موسیقی نیز منتشر شده اند 
باید موسیقی متن فیلم های »آوار« به کارگردانی سیروس الوند، 
»شیر سنگی« به کارگردانی مسعود جعفری جوزانی، »پائیزان« 
به کارگردانی رسول صدر عاملی، سریال »باغ گیلاس« 
به کارگردانی مجید بهشتی و فیلم های سینمایی »هیوا« به 
کارگردانی رسول ملاقلی پور، اخراجی ها به کارگردانی مسعود 
ده نمکی و »خاموشی دریا« به کارگردانی وحید موسائیان اشاره 
کرد.آثار با کلام فریدون شهبازیان را خوانندگانی همچون: 

محمدرضا شجریان، عهدیه، علی.... ادامه در ستون روبرو 

علی اصغر شاه زیدی، عارف، سیمین غانم، الهه، علیرضا 
افتخاری، نادر گلچین، اکبر گلپایگانی، عبدالحسین مختاباد، 

حسام الدین سراج و محمد اصفهانی جرا کرده اند.
آثار با کلامی که شهبازیان ساخته و تنظیم کرده به چند بخش 
تقسیم می شود. او پیش از انقلاب اسلامی و در اواخر دهه ی 
چهل و دهه ی پنجاه به ساخت و تنظیم آثار در برنامه ی 
گل ها پرداخت که در رادیو تلویزیون ایران پخش می شد. 
آهنگ های »پرُ کن پیاله را« با صدای محمدرضا شجریان و 
»گریز« با صدای نادر گلچین از معروف ترین آثار او در این 
دوران به شمار می رود. »پر کن پیاله را« اولین آواز ایرانی است 
که بر روی شعر نو ساخته شده است. این آواز در دستگاه ماهور 
ساخته شده و محمدرضا شجریان خوانندگی آن را به عهده 

داشته است.
بخش دیگری از آثار با کلام شهبازیان به نغمه های او بر روی 
اشعاری است که به صورت دکلمه اجرا شده اند. از جمله این 
مجموعه ها اثر »کاشفان فروتن شوکران« است که شاملو در 
آن اشعار سیاسی و اجتماعی خود را در اوج جوانی دکلمه 
می کند. شاملو که در آن زمان خود چندان طرفدار موسیقی 
سنتی نبوده است در پیشگفتار این اثر، به تحسین موسیقی 

شهبازیان پرداخته و این مجموعه را به او تقدیم می کند.
بخش دیگری از فعالیت های موسیقایی شهبازیان به ساخت 
آهنگ های پاپ و تیتراژهای تلویزیونی اختصاص می یابد 
که در این حوزه نیز وی حضوری فعال داشته است. بیشتر 
فعالیت وی در این حوزه همکاری با محمد اصفهانی است که 
شهبازیان برای او بیش از ۲۰ قطعه ساخته و محمد اصفهانی 

آن ها را اجرا کرده است.
فعالیت در مجموعه صدای شاعر

از اوایل دهه ۵۰ تا سال ۱۳۵۷، کانون پرورش فکر کودکان 
و نوجوانان به همت فریدون شهبازیان مجموعه ای از صدای 
شاعران معاصر ایرانی، نوارهای قصه برای کودکان و آوازهای 
محلی و فولکلوریک ایران تهیه و منتشر کرد. وی بر روی 
اشعار شعرای بزرگ کهن و نو با صدای خود یا گویندگان 

سرشناس آن زمان موسیقی ساخت.
برخی آثار که تحت عنوان »مجموعه صدای شاعر« و با 
آهنگسازی شهبازیان بر روی نوارهای کاست و صفحات ۳۳ 

دور منتشر شد، به شرح زیر است:
مجموعه »صدای شاعر ۱« )شعرهای حافظ( با دکلمه ی احمد 

شاملو
 مجموعه »صدای شاعر ۴« )غزلیات مولوی( با دکلمه ی احمد 

شاملو
مجموعه »صدای شاعر ۶« )شعرهای مهدی اخوان ثالث( با 

دکلمه ی مهدی اخوان ثالث
مجموعه »صدای شاعر ۸« )شعرهای رودکی( با صدای پری 

زنگنه و دکلمه ی منوچهر انور
 مجموعه »صدای شاعر ۱۰« )شعرهای سعدی( با دکلمه ی 

هوشنگ ابتهاج]۲۳[

موج بیداری- همایش 
نحوه ی تعاملات  ارزی 
با کشـور  روســیه  و
ظرفیت های موجود بانک 
با  کشور،  آن  در  سپه 
حضور فعالان اقتصادی 
در محل اتاق بازرگانی 

زنجان برگزار شد. 
به گزارش روابط عمومی

اتاق بازرگانی،صنایع، معادن وکشاورزی زنجان، صمد یوسفی 
 اصل رییس، با بیان اینکه کشور ما با برخی کشورها روابط 
اقتصادی و اجتماعی خوبی دارد، اظهار کرد: می بایست در کنار 

روابط سیاسی به توسعه روابط اقتصادی هم بیشتر بپردازیم.
رییس اتاق بازرگانی زنجان با تاکید بر اینکه استان زنجان 
صادرکننده برخی محصولات از جمله ترانسفو، سرب و روی، 
محصولات کشاورزی و غذایی به کشور روسیه است، تصریح 
کرد: گسترش صادرات و توسعه تعاملات نیازمند ارتباط 
تجاری بیشتر، تسهیل مراودات بانکی و افزایش زبان مشترک 
است.وی با بیان اینکه کشور روسیه ارتباط سیاسی و اجتماعی 
خوبی با کشور ایران دارد، افزود: حتی با وجود تحریم های 
اخیر، نتوانستیم با کشور روسیه ارتباط اقتصادی مطلوبی داشته 
باشیم.یوسفی اصل در پایان با بیان اینکه امیدواریم با برگزاری 
چنین همایش هایی شاهد افزایش تعاملات و صادرات گسترده 
به کشور روسیه باشیم، یادآور شد، این ظرفیت برای افزایش 

همکاری و تعاملات وجود دارد .
دبیر کمیسیون هماهنگی بانک های استان زنجان با اشاره به 
اینکه، بانک سپه همواره وظیفه خود می داند که به اقتصاد 
کشور کمک کند، افزود: وظیفه خود می دانیم که در زمینه 
افزایش تعاملات بخصوص با کشور روسیه نقش آفرینی 

موثری داشته باشیم.
خاتمی اظهار کرد: امیدواریم با برگزاری این جلسات ادبیات 

مشترک را در بین ذینفعان بخش اقتصاد تشکیل دهیم.
وی با بیان اینکه بانک سپه به عنوان نخستین بانک ایرانی در 
اردیبهشت سال آینده یکصدمین سال آغاز به کار خود را 
جشن می گیرد، تصریح کرد: سهم بانک سپه در توسعه و 

اقتصاد کشور انکار ناپذیر است.

فریدون  شهبازیان 
بر چشما ن مرگ بوسه زد
 شاملو  اثر »کاشفان فروتن شوکران«

را  به شهبازیان تقدیم کرد

 تسهیل مراودات بانکی
؛ زمینه ساز افزایش تعاملات

 با کشور روسیه در زمینه صادرات

 رییس اتاق بازرگانی زنجان عنوان کرد؛

 و تمام اعضای تیم مدیریتِ بنده، دائما در حال مطالعه 
هستیم تا آخرین روش های پزشکی و آخرین سیستم های 
درمانی را در بیمارستان پیاده کنیم و رقابت در این مورد 
بسیار زیاد است. نقش مدیریت در این خصوص خیلی 
مهم است و این مطالعه باید روزانه و به طور منظم و ممتد 
ادامه داشته باشد. ما نباید از جریان متصل پیشرفت علمی 
عقب بیفتیم. باید شناخت و اطلاعات دقیقی از تحقیقات 
تازه علم پزشکی، داروهای جدید، تکنیک های نوین 
و تجهیزات مدرن داشته باشیم. باید بدانیم در چه مقطع 
زمانی به چه چیزهایی در بیمارستان نیاز داریم، کارآموزی 
و کارآیی خیلی مهم است و افراد باید از دانش و مهارت 
کافی برخوردار باشند،گواهینامه های لازم را دریافت کنند تا 
بتوانند فرایند خدمات رسانی پزشکی را بهینه سازی کرده و 

بر کیفیت کار بیفزایند.
چه قدر از درمان بیماری هایی که قبلاً علاج ناپذیر یا 

صعب العلاج تلقی می شدند شگفت زده می شوید؟
آنچه که برای ما هیجان و انرژی مضاعفی می دهد یافتن راه 
نجات جان انسان هاست. این که قبلاً نمی توانستیم مسئله ای 
را حل کنیم و بیمار لاعلاجی را درمان کنیم ولی با اتکا به 
علوم و فنون جدید بر آن فائق آمده و بتوانیم بر شکست های 
قبلی پیروز شویم، این حس و حال شگفت انگیز است. آدم 
در این شرایط احساس خیلی خوبی پیدا می کند و از اینکه 
موفق شده کسی را  از دهان مرگ بیرون بکشد احساس 
فوق العاده و بی نظیری پیدا می کند. بهترین نمونه ی همین 
کار، همانگونه که قبلاً اشاره کردم، بحث تومورهای مغزی 
است که از حالت جامد به مایع تبدیل می شوند و تخلیه 
می گردند. یا همان تکنیک جدید برای حل مسئله ی صرع 
یکی دیگر از خوشحالی های تازه ی ماست. امیدوارم به 
زودی همه ی این دانش و تکنولوژی و تجهیزات در کشور 

خودمان مورد استفاده قرار بگیرند.
جناب دکتر همانطور که خود جنابعالی هم اشاره کردید 
روز به روز روش های نوین درمانی جایگزین شیوه های 
معمول قبلی می شوند، به نظر شما بهترین راه گسترش 
این روش ها بطوری که بتوان جان بیماران بیشتری را 

نجات داد، چیست؟
اطلاع رسانی و همکاری علمی بهترین راهی هست 
که می توان از آن برای خدمت به بشریت سود برد. در 
عین حال بهترین راه پیشگیری از بیماری، این است که 
هر شهروندی تحت کنترل یک پزشکی قرار بگیرد و 
آزمایش  های سالیانه ی خود را به طور مرتب انجام دهد. 
خیلی از مواقع از طریق آزمایش های سالانه بسیاری از 
مسائل را پیدا کرده و سریع درمانش می کنیم. اگر عارضه ای 
را به موقع تشخیص دهیم خیلی راحت تر می شود آن را 
درمان کرد، راه درست این است همه یک دکتر خانوادگی 
انتخاب کنند و آزماش های خیلی معمولی را سالانه انجام 
دهند. در این صورت خیلی از مسائل و بحران های درمانی 

عمومی ما به سهولت رفع می شوند..
لازم است تاکید کنم در مورد پیشگیری راه های مختلفی 
وجود دارد مریض هایی که چربی بالایی دارند و یا در 
خانواده ی آن ها سکته ی مغزی و قلبی وجود داشته باید به 
طور مرتب چک شوند و به راحتی می توان جلوی هرگونه 
سکته را گرفت و با کمک داروهای بخصوص می توانیم 
کارهایی تشخیصی را انجام دهیم و اگر لخته ای وجود 
داشته آن را در بیاوریم و عارضه را به راحتی رفع کنیم. این 
البته احتیاج به تکنولوژوی پیشرفته و جراحان چیره دست 

دارد تا مشکل پیش آمده را برطرف کنند.
به عنوان مدیر یک مرکز درمانی، که باید از طرفی روش های 
پیشرفته و به روز را در اختیار بگیرد و از سوی دیگر به 
بهره وری و سودآوری توجه داشته باشد، نقش عوامل 

اقتصادی را در این دوگانگی چگونه ارزیابی می کنید؟
بیمارستان ما نیز مثل اکثر بیمارستان های امریکا یک 
موسسه ی غیرانتفاعی است، کار ما درمان بیمار است، 
لازمه ی پیشرفت ما نیز درآمدزایی است. سود بیمارستانی ما 
عموماً خرج خود بیمارستان می شود، اینجا کسی سهامدار 
نیست، ما درآمد خود را صرف توسعه و تجهیز بیمارستان و 
جذب متخصصان درجه یک می کنیم. این به یک مدیریت 
دقیق نیازمند است. ما در حال حاضر ۶ هزار نیرو داریم 
که باید حقوق آن ها را پرداخت کنیم و در عین حال باید 
جوری مدیریت کنیم که فشار مالی آن را به مردم تحمیل 
نکنیم. البته در آمریکا اکثر قریب به اتفاق مردم بیمه درمانی 
دارند و از آن هایی هم که بیمه ندارند به ندرت پولی 
دریافت کرده ایم، به عبارتی سعی می کنم در حد توانم کار 
خیریه ای انجام دهم ولی در عین حال در مواقعی چنین 
کاری ممکن نیست و لاجرم در مواقعی ناچاریم مبلغی 

از آن ها دریافت کنیم.
آیا با موسسات تحقیقاتي ایراني هم ارتباطات علمی 

دارید؟
کار و پروژه ی خاصی با موسسات تحقیقاتی ایرانی انجام 
نداده ایم و این  بر می گردد به اینکه شرایط همکاری با 
آن ها مهیا نبوده  است ولی با محققان ایرانی که کارهای 
تحقیقاتی می کنند کارهای زیادی در کاپیتال هلث انجام 
داده و می دهیم، مخصوصاً در بخش مغز و اعصاب و 
روماتولوژی و... همانگونه که می دانید مرکزی در آمریکا 
)National Institutes of Health( یا همان »NIH«هست با نام

که مرکز تحقیقاتی آمریکاست، ما عضو این مرکز هستیم و 
از این طریق تحقیقات بسیار وسیعی در مورد بخش های 
مختلف پزشکی انجام می دهیم و خوشحالم از اینکه برخی 
از پزشکان بسیار معتبر ایرانی ساکن آمریکا در این رابطه با 
ما همکاری می کنند. یکی از کسانی که بنده خیلی به ایشان 
افتخار می کنم دکتر نوید رجال هستند که کارهای تحقیقاتی 
مغز و اعصاب را برای ما انجام می دهند. تحقیقات فوق العاده 
پیشرفته ای که ایشان انجام می دهند منحصر به فرد است و 
برای اولین بار چنین تحقیقاتی در آمریکا صورت می پذیرد. 
برای نمونه یکی از کارهایی که  ایشان جدیداً انجام داده اند در 
زمینه ی تشنج افراد و در مورد کسانی است که دچار صرع 
می شوند، اکثر این بیماران از طریق مصرف دارو قابل درمان 

هستند و مشکل بعضی از 
با مصرف دارو  مریض ها 
هم حل نمی شود ولی در 
حال حاضر دکتر رجال این 
بیماران را هم درمان می کنند، 
حدود یک ماه پیش یک 
خانم ۳۷ ساله ای مراجعه 

کرد که بدون هیچ گونه دلیلی به صورت متوالی تشنج 
می کرد و به زمین می افتاد، هیچ دارویی هم افاقه نمی کرد، 
دکتر رجال ایشان را بردند به اتاق عمل و با یک تکنیک مدرن 
و با استفاده از دو رشته سیم در مغز و یک دستگاه بسیار 
نازک در میان پوست  و استخوان جمجمه ی ایشان، توانستند 
عارضه را شناسایی کرده و از کار بیندازند. این دستگاه را به 
شکلی برنامه  ریزی کرده اندکه به هرگونه اتفاق غیرعادی در 
مغز حمله کرده و آن را از بین می برد و جالب است که این 

عمل در حالت هوشیاری مریض انجام می شود.
آقای دکتر از آنجایی که سایه ی شوم تحریم بر همه ی شئون 
زندگی ما گسترده شده است ولی می خواهم از جنابعالی 
به طور اخص در رابطه با تامین دارو و واردات تجهیزات 
پزشکی و... در همین شرایط تحریم بپرسم. چه کاری در 
این وضعیت از دست شما بر می آید. آیا راه کاری وجود 
دارد که بشود مشکلات موجود را در این زمینه رفع کرد؟

متاسفانه تحریم ها به حدی شدید است که واردات دارو 
و تجهیزات پزشکی به ایران را با موانع وحشتناکی مواجه 

کرده است ولی کاری که 
ما در این یک سال گذشته 
انجام آن هستیم  در حال 
نام  به  تاسیس موسسه ای 
 international( »آی سی ام« 
 )concierge medicine

وکار این مؤسسه مدیکال توریسم )تورهای پزشکی( 
است که هم می توان به کشور مقصد مسافرت کرد و هم 
در آنجا کارهای پزشکی را با تجهیزات و خدمات عالی و 
با قیمت های مناسب انجام داد، این خدمات باید مورد تایید 
تیم بنده باشد. این موسسه به زودی کار خودش را شروع 
خواهد کرد و ما اولین کشوری که برای این کار انتخاب 
کرده ایم ترکیه )استانبول( است که شرکت آی سی ام در آن جا 
با دو بیمارستانی که از طرف انجمن بیمارستان های آمریکا 
مورد تایید بوده و بنده خودم نیز از آن بازرسی کرده ام، 
همکاری می کند. این دو بیمارستان از نظر تجهیزات و تیم 
پزشکی که برای آن انتخاب کرده ایم در تراز آمریکاست و ما 

می توانیم این سرویس ها را برای بیمارانی که مراجعه می کنند 
ارائه دهیم. استانبول را از این جهت انتخاب کردیم که به 
ایران نزدیک باشیم و بتوانیم به مراجعه کنندگان ایرانی هم 
سرویس های لازم را با پیشرفته ترین روش ها بدهیم. بعد 
از ترکیه کشورهای هدف دیگری هم خواهیم داشت. باید 
بگویم که این شرکت یک شرکت گلوبال )جهانی( است و 
بیماران را از جای جای جهان پذیرش می کند، از امریکا و 

کانادا گرفته تا اروپا و خاورمیانه.
با توجه به اینکه ده سال پیش بازدیدی از موسسه ی 
خیرانه ی مهـرانه و کلینیک تخصصی سرطان استان 
داشته اید، آیا حمایت خاصی از این موسـسه و تامین 
تجهیـزات پزشـکی آن کرده اید؟اساساً چه نظری 
نسـبت به این موسـسه 

دارید؟  
بنده تا حدودی همکاری  
هایی با این موسسه کرده ام 
خوشحالم  فوق العاده  و 
که یک چنین موسسه ای 
تاسیس  زنجان  در 
شده و به هزاران نفر خدمات پزشکی مناسب داده شده 
است، امیدوارم کارهایی را که در استانبول آغاز کرده ایم به 
موسسه ی مهرانه متصل کنم و ببینم آیا می توانیم از طریق 
همکاری بین استانبول و زنجان یکسری سرویس های 
بدیع را به همشهریانم ارائه بدهیم. برای این کار باید با 
کادر تخصصی مهرانه ارتباط بگیریم، آن ها باید بیایند با 
دستگاه های جدید آشنا شوند و آموزش های لازم را ببینند، 
بعد برگردند به زنجان و با ارتقای سطح درمانی به مداوای 
بیماران بپردازند. بنده برنامه  و برنامه ریزی مفصلی در این باره 

دارم که انشالله بعدا با شما صحبت خواهم کرد.
معاشرت تان با دکتر جواد پرویزی و دیگر مفاخر استان 
در امریکا تا چه حد است، آیا برنامه ی مشترکی برای 
اجرای آن در حوزه های بهداشتی درمانی نخواهید 
داشت، از آنجایی که می دانم دل تان برای زنجان می تپد 

و آن را از یاد نبرده اید این سئوال را می پرسم.
دکتر جواد پرویزی یکی از دوستان قدیم ما هستند، ایشان 
نه تنـها جــراح و ارتوپـد معــروف و معتـبری در فیلادلفیا 
و  محقق  بلکه  هستند 
دانشمند بسیار بزرگی نیز 
هستند. دکتر پرویزی اسم 
خودشان  برای  رسمی  و 
دارند و من به این دوست 
می کنم.  افتخار  قدیمی ام، 

به دکتر پرویزی فکر  می کنم ناخواسته موسسه ی وقتی 
راتمن نیز به ذهنم هجوم می آورد و جا دارد اشاره کنم که این 
موسسه یکی از موسسه های بسیار بزرگ ایالات متحده ی 
آمریکا است که حدود ۲۰۰ نفر پزشک دارد و بنده نیز 
سالیان سال است افتخار همکاری با این موسسه  را دارم. 
به عبارتی ارتوپدهای موسسه ی راتمن در بیمارستان های 
کاپیتال هلث هم کار می کنند. نه فقط کارهای ارتوپدی که 
کارهای تروما )سوانح( را نیز برای ما انجام می دهند. ما یکی 
از مراکز سوانح بسیار بزرگ نیوجرسی هستیم و بیمارانی 
که تروماتیک هستند و دچار تصادف شده و صدمه ی 
استخوانی خورده اند به یکی از بیمارستان های کاپیتال هلث 

عازم می شوند و مورد معالجه قرار می گیرند. ما در آن مرکز 
سوانح، علاوه برجراحان ارتوپدی، جراحان مغز و اعصاب 
و جراح عمومی و در یک کلام تمام متخصصین مختلف 
را یک جا داریم و به بیمارانی که به صورت اورژانسی نیاز 
به عمل جراحی دارند، جراحی های لازم را انجام می دهیم.

جناب دکتر بنده شنیده ام شما قصد سرمایه گذاری در 
حوزه ی درمانی و تاسیس کلینیک پزشکی در زنجان را 
داشته اید ولی گویا دکتر مرندی در فرودگاه تهران به دنبال 
شما می آیند و از شما می خواهند در یک نقطه ی دیگری 
این سرمایه گذاری را انجام دهید، آیا این ماجرا صحت 
دارد، اگر آن را تایید می کنید، لطفاً برای ما بفرمایید که 
مربوط به چه سالی است و داستان آن از چه قرار است.

ایشان با بنده هیچ صحبتی نکرده اند و شرایط همکاری برای 
ما فراهم نبوده است ولی بنده از طریق شرکت آی سی ام و 
با همکاری مهرانه سعی خواهم کرد کاری در سطح بالا 
برای زنجان انجام بدهم،کاری که سطح پزشکی و وجهه ی 
زنجان را ارتقا دهد. بنده شخصاً در مدیریت آن دخالت 
مستقیمی خواهم داشت و تلاش خواهم کرد تا آنجایی 
که از دستم بر می آید به مردمی که احتیاج به سرویس های 
ما دارند کمک موثری بکنم. البته باید اشاره کنم که بخش 
تخصصی سرطان فقط یکی از بخش های متعدد موسسه ی 

آی سی ام است. 
جناب دکتر آیا تا به حال بیماری اعزامی از شهر زنجان 
براي درمان به کپیتال هلث داشته اید؟ لطفا کمی در این 

رابطه صحبت کنید.
از زنجان بیماری به صورت مستقیم نداشتیم، همانگونه 
که می دانید بحث دریافت ویزا و مسائلی از این دست 
متاسفانه مشکلات خاص خودش را برای ایرانی ها دارد، 
البته زنجانی هایی بوده اند که به اینجا آمده اند منتها نه از زنجان 
بلکه کسانی بودند که در خود آمریکا و کشورهای دیگر 
ساکن هستند. ولی دنبال آن هستم که کاری برای زنجان و 
ایرانی ها بکنم و فعلاً بهترین شکل آن در استانبول قابل ارائه 

است تا بعداً آن را به زنجان متصل کنیم.
جناب دکتر از فراز سال ها دوری و مهاجرت نسبت به 
شهر و زادگاه خود چه نظری دارید؟ آیا دل تان به کوچه، 
پس کوچه های شهر و خاطرات روزهای رفته در آن  

تنگ می شود؟
همانگونه که می دانید بنده علاقه ی خاصی به شهر و 
زادگاهم دارم، خانواده ی بنده همگی از زنجان آمده اند، 
پدر بزرگ ها و عموهایم در شهر زنجان کارهای تجاری 
انجام می دادند، پدر بنده سالیان سال معاون اداره ی دارایی 
زنجان بود و بنده در زنجان بزرگ شدم، مقطع ابتدایی 
را در دبیرستان شهریار و متوسطه را در دبیرستان پهلوی 
تمام کرده و بعد از آن به تهران رفته ام ولی رابطه ی مرتبی 
با زنجان داشته ام و هنوز تعداد زیادی از خانواده ی من در 
زنجان زندگی می کنند و علاقه ی ویژه ای به زنجان و کوچه 
و خیابان های شهر و بازار، کارونسراها و هتل و... دارم و 
امیدوارم دوباره به زنجان بیایم و چند روزی آنجا بمانم. 
زنده یاد دایی من دکتر ابوالقاسم مغازه ای هنوز در زنجان 
خانه ای دارند و ما هر وقت به زنجان می آییم در آنجا بیتوته 
می کنیم. خلاصه وابستگی عاطفی خاصی به زنجان دارم و 
دلم برای این شهر عجیب تنگ می شود، ما روزگار خیلی 

خوبی در آنجا داشتیم.
ضمناً رضا پرویزی ]برادر دکتر جواد پرویزی[ از دوستان 
خانوادگی بسیار قدیمی ما هستند، به ایشان هم سلام 
گرم مرا برسانید. ما چه قدر اوقات خوبی باهم در زنجان 
داشته ایم. هر وقت با مادر عزیزم به زنجان می آمدیم با ایشان 
و خانواده ی محترم شان در منزل و باغ زیبای شان روزهای 

خاطره انگیزی را می گذارنده ایم.
زنجان را بیشتر با کدام تصویر، تجسم می کنید؟

هر وقت به زنجان فکر می کنم یاد خانه ای می افتم که در آن 
بزرگ شده ام و خاطرات زیادی در آن خانه دارم. خانه ای 
که پدرم آن را ساخت و مراحل ساخت آن هنوز در ذهنم 
باقی است. یادم هست وقتی فونداسیون آن را می ریختند 
و تیرآهن های آن را می افراشتند و... تمام این تصاویر به 
وضوح در خاطرم هستند و من زنجان با این تصاویر و 
مردمان مهربانش به خاطر دارم. زنجانی ها انسان های بسیار 
عاقل و مهربانی هستند و مهربانی های مردم زنجان را در هیچ 

جای دنیا ندیده ام.
جناب دکتر آیا دوباره به زنجان مي آیید و احیاناً چه 
برنامه ی مشخصی برای حمایت از شهر و زادگاه خود 

در حوزه ی سلامت و پزشکی می توانید داشته باشید؟
به امید خدا حتما بًه زنجان بر می گردم و برای حمایت از 
شهر هر کاری که از دستم بربیاید انجام می دهم. با دکتر 
پرویزی صحبتی خواهم داشت تا شاید دو نفری بتوانیم با 
آوردن پزشکان ایرانی  دیگر کاری برای زنجان انجام بدهیم. 
همانگونه که گفتم بنده آمادگی کامل دارم از طریق موسسه ی 
آی سی ام با مهرانه همکاری کنم و نیز با متخصصان دیگری 
که دغدغه ی سلامتی مردم را دارند کاری انجام دهیم. در 
یک جمله باید بگویم که به فکر یک برنامه ی جامعی هستم 
تا به اتفاق دکتر پرویزی و دیگر دوستان متخصص مجموع 
تجارب خود را برای ارائه ی خدمات پزشکی و بهینه تر 
شدن سرویس های درمانی به همشهریان مان تجمیع کرده 

و در کنار هم کار شایسته ای برای شهرمان بکنیم.

برای حمایت از شهر زنجان هر کاری که  از دستم 
بربیاید انجام می دهم. با دکتر پرویزی صحبتی خواهم 
داشت تا شاید دو نفری بتوانیم با آوردن پزشکان 
ایرانی  دیگر کاری برای شهرمان زنجان انجام بدهیم

جدیداً رباطی به اسم»histotherapy« )بافت شناسی( 
ساخته شده که تومورهای سرطانی را از حالت جامد به 
مایع تبدیل کرده و از بدن دفع می کند. این تکنولوژی را از 
جولای ۲۰۲۵ در بیمارستان های کاپیتال هلث خواهیم داشت

جانانسانبهجهانیمیارزد
ادامه ی گفت وگو با دکتر علیرضا مغازه،    رئیس بیمارستان کاپیتال هلث)امریکا(


